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ÉVKÖZI 2. VASÁRNAP                        A  év                                                                      1- 4 oldal 
               
Olv.: Iz 49,3.5-6 – 1Kor 1,1-3 – Jn 1,29-34 
Keresztelő szent János második tanúsága.   
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket ezen a reggelen ide az Isten házába.  
Mindig bűnbánattartással kezdjük az ünneplésünket, mert szeretnénk úgy Isten elé állni, hogy 
legalább a szándékainkat rendezzük. Merle-nek van egy könyve, a második világháború után írta, az 
a címe: “Mesterségem a halál.” A náci fogolytáborok parancsnokait hallgatták ki. Az egyiktől 
megkérdezte a bíró: Van családja? Igen, - válaszolta. Vannak gyermekei: Igen. Szereti őket? Igen. 
Akkor, hogy tudta megtenni mindazt, amit tett? Ismert mindegyikünk előtt a válasz, milliószor 
idézték: “Parancsra tettem.” Bűn van, de bűnös nincs. Ijesztő, ahogy ez meghatározza a 
mindennapjainkat. Lopnak, csalnak és a válasz: Éppen jó helyzetben volt, vagy élt a lehetőséggel, 
vagy éppen a megélhetőségéről volt szó. Kibírhatatlan valaki a munkatársaival. Összeférhetetlen, 
nem volt gyerekszobája, gyerekkorában nem kapott nevelést. Elissza gyerekei elől az élelmet is. 
Ilyen a természete.  
 
Testvérek! Biztos, hogy Isten segíteni akar nekünk embereknek. Ez csak akkor lehetséges, ha 
őszinték vagyunk önmagunkhoz. Ha van bűn, akkor van bűnös is. A bűnbánat tartozzon hozzá az 
életünkhöz, mert Isten azt akarja, hogy ne gyűlölködjünk, hanem szeressük egymást. Az Isten azt 
akarja, hogy megértők legyünk és ne könyörtelenek. Az Isten azt akarja, hogy segítőkészek 
legyünk, ne közömbösek, mert Isten jobb világot akar.  Ez teljes egészében rajtunk múlik, Ő segít. 
 
Ezt a szentmisét egy család élő és meghalt tagjaiért ajánljuk fel. Egy olyan családért imádkozunk, 
akik mindig hűségesek voltak Istenhez, hitükhöz, kereszténységükhöz. Ezért köszönettel, 
elismeréssel tartozunk. Isten irgalmába ajánljuk őket. 
  
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Isten egy hatalmas programba von bele bennünket. Isten az ő embermegmentő, világmegváltó 
programjában ad nekünk szerepet. Ha keresztények vagyunk, akkor ez nem tetszőleges, ha akarom 
igen, ha akarom nem. Kereszténynek lenni annyit jelent, mint részt venni Isten üdvösségtervének a 
megvalósításában. Ez a mai vasárnap segít nekünk abban, hogy mi mindennek kell megváltozni 
elsősorban bennünk ahhoz, hogy ezt megértsük mit is jelent és az ember miképpen vállalja és 
töltheti be ezt a szerepet.  
 
Szemléletváltásról van szó. 
A szó is nagyon fontos. Keveset gondolunk rá: szemléletváltozás. Látjuk a dolgokat, a jelenségeket 
de másképpen látjuk és másképpen értelmezzük azt. A szemléletváltozás egy új látásmód, hogy 
mindent másképpen lássunk.  
 
 Az Isten motiváltságának megfelelően lássunk mindent, 
 a világ eseményeit, a világtörténéseit és magunkat.  
 Mit jelent ebben az isteni műben részt vállalni? 
 
Világos és egyértelmű az, amit ma hallottunk. Keresztelő János bemutatja Jézust. Itt arról van szó, 
hogy Jézus miképpen vonul be az emberi történelembe. Jézussal elindítva, Jézuson  keresztül 
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válaszol Isten a világ problémáira, segít a világ problémáinak megoldásában. A megváltás ezt 
jelenti. Az Egyház léte, az egyház működése ezt jelenti: a világ megváltoztatása, segítségnyújtás a 
világnak, hogy Isten akarata szerint történjenek a dolgok.  Az ember megváltott emberként, Isten 
fiaként éljen.  
 
Ebben a világban iszonyú feszültségek közepette élünk a mindennapjainkban.  
A paradicsom után Kain utódaiként élünk ebben a világban. Keresztelő János azt mondja: “Íme az 
Isten Báránya, aki elveszi a világ bűneit.”Erről van szó. Jézus ezt az áldatlan helyzetet, ezt a 
feszültségekkel teli helyzetet oldja fel azzal, hogy tanúságot tesz Isten szeretetéről. Isten szeretete 
Benne mutatkozik meg.  
 

Isten szeretetének lényegét   
Jézus Krisztus magatartásában, szavaiban ismerhetjük meg. 

 
A magunk számára egyértelművé teszi azt, hogy a kereszténység nem egy eszmerendszer csupán, 
nem ideológia csupán, hanem a kereszténység életforma, azt az embert formálja és alakítja, aki az 
Istenből él, akinek új látásmódja van, aki új szemléletre tett szert.  
 
Jézus ezzel kezdte működését: “Változtassátok meg gondolkodásotokat!”  
Mit jelent ez? Nagyon egyszerűen fölismerhetjük Keresztelő János példájából. A mai evangélium 
szerint sajátos módon, a mi szemünk láttára alakul át Keresztelő János gondolkodása. Nagyon 
érdekes, kétszer is előfordul ebben a pár mondatban: “Nem ismertem Őt.” Hogy-hogy nem ismerte 
Jézust? Hiszen rokonok voltak. Nyilvánvalóan ismerte a magunk emberi módján, de valójában most 
ismerte föl, hogy ki is ez a Jézus és mi is az ő küldetése. Amíg ez a fölismerés nem lett világos a 
számára, addig Keresztelő János ószövetségi értelemben gondolkodott mindenről. A Szentírás-
magyarázók, a biblikusok Keresztelő János személyét így értelmezik: az utolsó ószövetségi próféta 
és az első újszövetségi próféta, aki a határmezsgyén áll. Az Ószövetség és az Újszövetség határán 
található az ő mozgástere.  
 
Megismerhetjük az Ószövetség és az Újszövetség gondolkodása közötti ijesztően nagy különbséget. 
Keresztelő János nagy megmondó ember volt. A kereszténységünkben is vannak ilyen megmondók, 
akik mindenkinél mindent jobban tudnak. Ők tudják az igazságot. Csakhogy Keresztelő János is 
rádöbbent arra, hogy tudni az igazságot meg hangoztatni is, ezzel még sokra nem megyünk. 
Ilyeneket mondott: “A fejsze már ott van a fák gyökerén. Kivágnak mindenkit, aki nem igazodik. A 
lapát ott van a kezében és a szélnek engedi, a szél útjára bízza a pelyvát. -  A szél viszi néha a 
magot is. -  Jön Jézus és tűzben eléget minden bűnöst és minden rosszat.”  
 

Keresztelő János amikor szemtől-szembe találkozik Jézussal,  
akkor egy egészen új szemlélete bontakozik ki.  

Azt mondja: “Ime az Isten Báránya, aki elveszi a világ bűneit!” 
 
Ez az újszövetségi szemlélet kinyilatkoztatása.  
Az Újszövetség Istene nem a haragvó, a büntető Isten, hanem az irgalmas Isten, a megbocsájtó 
Isten. Nem úgy óhajtja megoldani a problémákat, hogy kivágja a rosszat, hulljon a férgese alapon, 
hanem  
 
 úgy gondolja, hogy szeretettel megállítható a bűn folyama. 
 A szeretettel megállítható az emberi erőszak.  
 Áldozattal lehet csak megmenteni az emberiséget.  
 Valami jobbat áldozatok nélkül, - naiv elgondolás.  
 Ez az újszövetségi szemléletmódja Keresztelő Jánosnak. Új istenkép. 
  
Mikor kicsi gyerekeknek tanítottam hittant, nagyon érdekes volt, a kicsi gyerekeket állandóan az 
izgatta, hogy milyen az Isten. Visszaemlékszem a magam kicsinyke korára,  amikor az első 
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hittankönyvet a kezembe vettem, az első lecke az Istenről szólt. A képen két kicsi gyerek megy 
egymás mellett, fogják egymás kezét, egy kisfiú, egy kislány. Fölöttük ott van egy szakállas öreg 
Úr, aki rájuk tekint és ontja rájuk sugarait. Kicsi hittanosaim hányszor vetették fel a kérdést: 
“Milyen az Isten?” Sem a muzulmánoknál, sem a zsidóknál nem szabad ábrázolni az Istent. A mi 
istenábrázolásunk is önkényes. Szakállas lenne? Nyilvánvalóan nem. Olyan az Isten, amilyen Jézus.  
 
Milyen az Isten? 
Isten olyan, hogy bűntelenként odaáll a bűnösök közé. Tessék ízlelgetni. Bűntelenként elvegyül a 
bűnösök között. Milyen az Isten? Nem, mint ordító oroszlán. Jákobot kétszer is hallottuk a mai 
szentleckében. Jákobbal kapcsolatosan a próféták azt jövendölik, hogy a fiad olyan lesz, mint az 
oroszlán, erős, hatalmas. Az oroszlán a hangjával is kétségbe ejti az áldozatait. Péter apostol írja 
levelében: “Vigyázzatok testvérek, mert a sátán mint az ordító oroszlán körüljár és keresi, kit 
nyeljen el.” Az Isten Báránya nem oroszlán. Nem azért jött, hogy odacsapjon, hanem azért jött, 
hogy értünk meghaljon. Azért jött, hogy kinyilatkoztassa az Isten szeretetét. Ez úgy történik, hogy 
szeretetében elébe áll a bűnfolyamnak. Elsodorja? Meghal?  

Isten nem hagyja el, mert a szeretet nagyobb hatalom  
és nagyobb erő ennél a bűnfolyamnál. 

A világ nem változik meg,  
de ezzel a gondolkodással igen is változások indulhatnak el.  

 
Testvérek!  
 Milyen az Isten?  
 Láttam, Jézus fölé galamb képében leszállt a Lélek.  
 Megnyílt az ég. Jézus összeköt bennünket Istennel.  
 Ilyen az Isten, kapcsolatot teremt, mert hozzánk akar tartozni.  
 Velünk akar lenni.  
 Erről az Istenről kell tanúságot tenni  
 elsősorban nem a szavainkkal hanem a tetteinkkel,  
 ahogy ezt Jézus Krisztus bemutatta.  
 
Jeromos, az ószövetségi Szentírás fordítója amikor ezt a tanúságot fordítja le, - latinra fordította a 
zsidó nyelven írt Szentírást, - akkor azt mondja: “kommentát.” Tanúnak lenni Jeromos fordításában 
azt jelenti, hogy ezt ajánlja az Isten.  
Tanúságtételnek ezt a formáját ajánlja az Isten. Így tanúskodik Isten az ő szeretetéről, hogy 
nagylelkű, irgalmas, megbocsátó.  
 
 Új szemlélet, új látásmód.  
 Részt veszünk Isten programjában, ez tesz bennünket kereszténnyé. 
 Ennek a tanúskodásnak egyetlen formája van, 
 a beképzelteknek, a nagyhangúaknak, a nagyot mondóknak sok lehetősége nincs. 
 Isten felől nézve csak azoknak, akik az életüket is bevetik, úgy mint Krisztus.  
 
 Akik számára hihető az, hogy az áldozat mentheti meg a világot, 
 nem a hatalom és nem az erő. 

 
 Kívánom a testvéreknek, hogy Isten kegyelmével 
 ez az új látásmód gazdagítson mindnyájunkat  
 és tegyen bennünket Isten világot megmentő programjának igazi szereplőivé.    

 
+  A M E N  +  
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Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Jézus azt mondta: “Én Szentlélekkel keresztellek benneteket.” Jézus az Isten Lelkét adja nekünk. 
Ha csak az emberi lelkünkre hagyatkozunk, akkor sokra nem megyünk. Az apostolok azt kérték 
Jézustól, amikor nem értették meg őket: “Kérd Uram, hogy a ménkű csapja agyon őket.” Akkor 
Jézus azt mondja: “Nem tudjátok, milyen lélek lakik bennetek.” Nem tudjuk, hogy milyen lélek 
lakik bennünk. Csak néha-néha bukkan ez föl. Jézus az Isten Lelkét akarja nekünk adni és akik 
befogadják, azok Isten fiai lesznek. Azok másképpen gondolkodnak és cselekednek mint a többiek. 
Ezt a Lelket kérjük ezzel az imádsággal. 
 

Mi Atyánk... 
  
Szentmise befejezése 
 
Napjainkban szinte minden felől árad felénk: mennyi adós van, adós fizess. Ha logikusan 
gondolkodunk, akkor az adósságot valóban meg kell fizetni. Gondoljunk arra, hogy bűneink 
adósságát Jézus megfizette. Ha valakinek sikerül jobbá válni, akkor gondoljon arra, hogy az ő 
adósságát Jézus megfizette. Ha a bibliai történetre gondolunk, akkor ha valakinek ez sikerül, akkor 
a mi újszövetségi istenképünknek megfelelően neki mindent meg kell tennie azért, hogy másokat is 
segítsen ebben. Az ő adósaival is éppen olyan nagylelkű legyen, mint amilyen nagylelkű vele az 
Isten.  
 
Ma Árpád-házi Szent Margit tiszteletét ünnepeljük, aki a nemzet nagy adósságát igyekezett 
törleszteni. Ilyen szívvel gondoljunk rá. Köszönjük meg az életáldozatát. Nem volt hiába, még ha 
nem is mindig tűnik ez így az emberek számára. Hitünk szerint nem volt hiába.  
 

+  Á L D Á S  +  


